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中文文稿：
重磅微视频｜习近平的澳门情缘
　 【解说】这首歌，传唱了二十五年，情真意切，经久不衰。这首歌，习近平主席“经常想起”。
　　【字幕】《七子之歌》（1999年版MV画面）
　　“你可知Macau，不是我真姓，我离开你太久了，母亲……”
　　【字幕】
　　1999年12月19日午夜至20日凌晨
　　中葡两国政府澳门政权交接仪式
　　在澳门隆重举行
　　中国对澳门恢复行使主权
　　【声音来源】习近平
　　（2014年12月19日 习近平主席在澳门特别行政区政府欢迎晚宴上的致辞）
　　伴随着《七子之歌》的感人旋律，历尽风雨的澳门终于回到祖国怀抱。
　　【解说】情牵澳门，“莲”成一家。多年来，习近平主席心系澳门发展、牵挂澳门的繁荣稳定，留下许多情满濠江的难忘故事。
　　【标题】习近平的澳门情缘
　　【小标题】言语谆谆 指引方向
　　【字幕】
　　澳门濠江中学附属英才学校
　　2019年5月31日
　　【现场声】澳门濠江中学附属英才学校学生现场朗诵习近平主席回信
　　澳门濠江中学附属英才学校的小朋友们：你们好！来信收到了……
　　【解说】2019年5月，一封来自澳门濠江中学附属英才学校小朋友的信，讲述了他们对“祖国母亲”的理解，习近平主席读了好几遍。
　　【字幕】
　　2019年5月
　　澳门濠江中学附属英才学校的小学生
　　给习近平主席写信时手绘的信封
　　【声音来源】习近平
　　（2019年12月19日 习近平主席在澳门视察濠江中学附属英才学校时的讲话）
　　这个信里边有浓浓的家国情怀，爱国主义的精神跃然纸上，所以我很受感动。
　　【解说】孩子们很快收到了来自北京的回信，落款人：习近平。
　　【字幕】2019年采访画面
　　【同期】给习近平主席写信的澳门濠江中学附属英才学校学生 刘佳樑
　　当时那个心情用言语是描述不出来的，只能说特别开心。
　　【解说】习近平在回信中说：“祖国是澳门的坚强依靠，你们从小就懂得这个道理，我十分欣慰。”
　　【解说】时隔6个多月，习近平来到学校看望孩子们。
　　【字幕】
　　2019年12月19日
　　习近平视察濠江中学附属英才学校
　　和师生亲切交流
　　【字幕】
　　2019年12月19日
　　习近平在濠江中学附属英才学校观摩
　　以“‘一国两制’与澳门”为题的中国历史公开课后
　　走到学生中间即席发表重要讲话
　　【同期】习近平
　　作为一个中国人，中华民族一分子，一定要了解我们自己的历史。
　　【同期】澳门濠江中学副校长 陈虹
　　孩子们受习主席这一堂课的影响是全方位的。国家的主席跟孩子们那么亲切，这样的互动他们也终身难忘。
　　【同期】给习近平主席写信的澳门濠江中学附属英才学校学生 刘佳樑
　　习爷爷，五年前您对我们说要传承好“爱国爱澳”的优良传统，努力学习，长大后为祖国为澳门作出贡献。我一直努力学习着，我希望能够到内地继续深造，成为一名救死扶伤的医生。在“一国两制”的制度保障下，澳门拥有了许多新的机遇，祖国真的是澳门的坚强后盾。
　　【小标题】关爱惦念 传递温暖
　　【字幕】澳门街坊总会颐骏中心
　　【字幕】
　　澳门街坊总会颐骏中心成立于2007年
　　是一家专业的老年人服务机构
　　【解说】2009年1月，时任国家副主席习近平视察澳门期间，曾在澳门街坊总会颐骏中心亲切看望这里的老人们，之后还有书信往来。
　　【同期】澳门街坊总会颐骏中心书法老师 马腾
　　主席2009年来的时候，关心我们街坊，10年过去了，主席还能记得我们吗？还有时间看我们的信吗？
　　【同期】澳门街坊总会颐骏中心长者义工组老人 陈雨莲
　　（2019年）澳门回归20年，我们就是说应该用家信（的方式），给主席写信，我们是当作一家人。
　　【声音来源】澳门街坊总会颐骏中心书法老师 马腾
　　（2019年我们在信中说）真想与您分享我们对国家、对澳门繁荣进步的感动之情。
　　【声音来源】《新闻联播》
　　国家主席习近平（2019年）10月6日给澳门街坊总会颐骏中心长者义工组的30位老人回信。
　　【字幕】
　　国家主席习近平2019年10月6日
　　给澳门街坊总会颐骏中心长者义工组的30位老人回信
　　【同期】澳门街坊总会颐骏中心长者义工组老人 陈雨莲
　　我们收到信的这一天刚刚好又是重阳节，所以这是主席给我们最好的礼物。
　　【同期】澳门街坊总会颐骏中心书法老师 马腾
　　读信的时候就感觉到主席的亲切和温暖，像家人一样在跟我们谈家常。
　　【解说】在回信中，习近平希望老人们“坚持老有所为、继续发光发热，多向澳门青年讲一讲回归前后的故事，鼓励他们把爱国爱澳精神传承好，积极参与粤港澳大湾区建设，携手把澳门建设得更加美丽”。
　　【同期】澳门街坊总会颐骏中心长者义工组老人 陈雨莲
　　跟年轻人在一起，我们都有跟他们讲回归前后的故事。回归以后我们澳门经济发展得比较迅速，所以澳门的老人现在过得比较幸福。希望澳门越来越好。
　　【声音来源】澳门街坊总会颐骏中心书法老师 马腾
　　国家强，澳门必定强，国家好，澳门就会更好，这一点我们永远记在心底。
　　【小标题】真挚交流 激发自信
　　【字幕】澳门大学
　　【字幕】
　　2014年12月20日
　　习近平考察澳门大学横琴新校区
　　应师生邀请参加了正在举行的“中华传统文化与当代青年”沙龙
　　【同期】澳门大学毕业生 韩幸芸
　　我们从主席真挚和博学的发言当中，体会到了他对我们青年人无微不至的关怀。
　　【同期】习近平
　　中华文化对于中国人的影响，是渗透到我们的骨髓里的，所以说这是文化的DNA。我本人也是中华文化非常热烈的拥护者。
　　【同期】澳门大学毕业生 韩幸芸
　　他（习近平主席）说他从青少年时期就开始阅读中华文化的典籍，养成了开卷有益的习惯，用亲身经历教育我们要去树立文化自信。
　　【同期】习近平
　　我就觉得，一定要通过学习以后，树立对我们五千年文明的这种自豪感，文化自信，民族自豪感。
　　【同期】澳门大学传讯总监 张惠琴
　　（习主席的讲话）提升了师生对于自身文化背景的一个自豪感，一个自信感，也增强了对于我们国家的认同感。“一国两制”，“一国”其中的一个重要的体现就是它的中国文化。过去10年我们一直在积极地推动“爱国爱澳”的教育，也一直推动弘扬中华文化博大的精神，因为我们有这样的使命感。
　　【小标题】殷殷嘱托 鼓舞创新
　　【字幕】酒泉卫星发射中心
　　【解说】2023年5月21日，中国在酒泉卫星发射中心采用长征二号丙运载火箭，成功发射内地和澳门合作研制的首颗空间科学卫星“澳门科学一号”。
　　【同期】澳门科技大学校长 李行伟
　　一般澳门人都不会想象，在澳门可以做这么一个国家级世界级的前所未有的科学任务。
　　【解说】作为国际首颗低纬度地磁场与空间环境的科学探测卫星，中国地球磁场探测精度最高的卫星，“澳门科学一号”将提高中国空间磁测技术水平。
　　【同期】“澳门科学一号”卫星项目助理研究员 尹亮
　　我们想要向习主席分享我们当时的一个喜悦的心情，于是我们给习主席写了信。没想到两天之后我们就收到了习主席的回信。
　　【解说】习近平主席在回信中勉励参与“澳门科学一号”卫星研制的澳科大师生们“继续传承爱国爱澳的优良传统，积极融入国家发展大局，积极参与粤港澳大湾区建设，助力澳门经济适度多元发展，为‘一国两制’在澳门的成功实践作出新的贡献。”
　　【同期】澳门科技大学协理副校长、“澳门科学一号”卫星项目首席科学家 张可可
　　这颗卫星是一个非常典型的“一国两制”的（合作）产物，这代表了澳门科学工作者跟内地的科学工作者形成了一个很好的合作机制。
　　习主席在信里面对澳门的科学工作者提出了很大的希望。我们一定要利用这个机会，把澳门的空间科学发展起来。
　　【解说】澳门情，中国心。习近平主席的真情厚爱，呵护着祖国的“莲花”绚丽绽放。回归祖国以来的25年，澳门实现跨越式发展，不断融入国家发展大局，是澳门同胞共享伟大祖国尊严和荣耀感最强的时期。
　　【字幕】
　　从1999年到2023年
　　澳门的GDP由519亿澳门元
　　增长到2019年的4445亿澳门元
　　疫情防控平稳转段后
　　澳门2023年GDP增长高达80.5%
　　澳门人均GDP由1.5万美元增至6.9万美元
　　澳门本地居民失业率从6.3%下降至2.7%
　　澳门从2007年开始实行15年免费教育
　　澳门居民人均预期寿命达83.1岁
　　【声音来源】习近平
　　（2019年12月19日 习近平主席在澳门会见澳门社会各界代表人士时的讲话）
　　澳门可以用这么一组词来形容，“小而富”“小而劲”“小而康”“小而美”，在一个小桌面上唱出了精彩的大戏。
　　【字幕】
　　2019年12月19日 澳门东亚运动会体育馆
　　习近平主席参加庆祝澳门回归祖国20周年文艺晚会
　　【同期】澳门培正中学高二学生 龙紫岚
　　当时我站在习爷爷的身边，他的声音非常洪亮，我感觉我和祖国一起。
　　【声音来源】习近平
　　（2019年12月19日 习近平主席在澳门特别行政区政府欢迎晚宴上的致辞）
我坚信，具有澳门特色的“一国两制”实践一定能够取得更大成功，澳门同胞一定能够为实现中华民族伟大复兴的中国梦作出更大贡献！（完）









英文文稿：
Xi Jinping's Care for Macao
【简介】
Since its return to the motherland 25 years ago, Macao has achieved leapfrog development and continuously integrated into national development. Chinese President Xi Jinping has cared deeply about Macao's development, prosperity, and stability, leaving behind many memorable stories in this city.
【正文】
This song has been sung for over 25 years. The depth of emotions it carries has retained its popularity over time.
This song was often recalled by Chinese President Xi Jinping.
【字幕】
The Song of the Seven Sons
"Do you know Macao has never been my real name? I have been away from you for too long, Mother."
【字幕】
At midnight of Dec. 19, 1999, a handover ceremony between the Chinese government and the Portuguese government was held in Macao
On Dec. 20, 1999, the Chinese government resumed the exercise of sovereignty over Macao
【声音来源】
Source of voice:
Dec. 19, 2014
Chinese President Xi Jinping attended a welcome banquet held
by the Macao Special Administrative Region government
"With the touching melody of the Song of the Seven Sons, Macao, after braving many hardships, finally returned to the embrace of the motherland."
【解说】
Throughout the years, Chinese President Xi Jinping has cared deeply about Macao's development, prosperity, and stability, leaving behind many memorable stories in this city.
【字幕】
May 31, 2019
Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School in Macao
【现场声】
"Dear students of Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School,
Greetings! I have received your letter..."
【解说】
In May 2019, pupils from the Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School wrote a letter to President Xi, speaking of their understanding of the motherland.
Xi read the letter several times.
【字幕】
May 2019
This picture shows an envelope with hand drawings to President Xi Jinping from pupils of the Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School
【声音来源】
Source of voice:
Dec. 19, 2019
Remarks of President Xi Jinping during his visit to the Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School
"In this letter, I can sense your deep love for the country, and I can feel your patriotism between the lines. I'm deeply touched."
【解说】
Soon afterwards, the pupils received a reply letter from Beijing, signed by President Xi.
【字幕】
Interview in 2019
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): LIU KAI LEONG, Student of Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School
"My emotion at that moment was beyond words. All I can say is that I was incredibly happy."
【解说】
Xi said in his reply letter, "At such a young age, you already realize that the motherland is Macao's staunch supporter. I'm so glad."
Six months later in December, Xi traveled to Macao and had a face-to-face chat with the letter writers.
【字幕】
Dec. 19, 2019
President Xi Jinping had exchanges with teachers and students at the Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School in Macao
【字幕】
Dec. 19, 2019
President Xi Jinping spoke after watching a Chinese history class themed "'one country, two systems' and Macao" at the Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): XI JINPING, Chinese President
"As Chinese people, we must know the history of our Chinese nation."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): CHEN HONG, Vice principal of Hou Kong Middle School"The students were profoundly influenced by President Xi's visit. The president was very warm and approachable. Such an interaction was an unforgettable experience for them."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): LIU KAI LEONG, Former student of Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School
"Grandpa Xi, five years ago, you expressed your hope that we can pass on the fine tradition of loving the motherland and loving Macao, study hard, and make contributions to the nation and to Macao when we grow up. I've been working hard towards this goal. I plan to further my studies in the mainland and become a doctor to save lives. Under the 'one country, two systems' principle, Macao has gained many new opportunities, and the motherland truly is Macao's staunch supporter."
【字幕】
Elderly service center of
General Union of Neighborhood Associations of Macao (UGAMM)
【字幕】
The elderly service center of UGAMM was established in 2007
and provides professional elderly care services
【解说】
In January 2009, Xi, then vice president of China, paid a visit to this professional elderly service center.
And afterwards, he exchanged letters with the seniors here. 
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): MA TANG, Calligraphy teacher at the elderly service center of UGAMM"When Xi visited here in 2009, he showed great care for us. But 10 years had passed, and we wondered if he would still remember us and whether he would still have time to read our letter."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): CHAN U LIN, Senior resident serving at the elderly service center of UGAMM"(In 2019) on the 20th anniversary of Macao's return to the motherland, we decided to write a letter to President Xi in the form of a family letter, as we consider him part of our family."
【声音来源】
Source of voice:
MA TANG, Calligraphy teacher at the elderly service center of UGAMM"(In the 2019 letter, we wrote,) we are eager to share with you our pride for the prosperity and development of our country and of Macao." 
【声音来源】
Source of voice: CCTV news program"On October 6 (2019), Chinese President Xi Jinping replied to a letter written earlier by 30 senior residents at a professional elderly service center in Macao."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): CHAN U LIN, Senior resident serving at the elderly service center of UGAMM"The day we received the reply letter happened to be Chongyang Festival (Seniors' Day in China). It was the best gift for us from the president."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): MA TANG, Calligraphy teacher at the elderly service center of UGAMM
"As we read the letter, we truly felt the president's kindness and warmth. It felt as though he was chatting with us like family."
【解说】
In his letter, Xi expressed his hope that the senior residents could tell young people in Macao more stories happening before and after Macao's return to the motherland and encourage them to pass on the fine tradition of loving the motherland and loving Macao to make contributions to the development of Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area and to work together in making Macao more beautiful.
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): CHAN U LIN, Senior resident serving at the elderly service center of UGAMM
"We've shared with young people many stories about Macao's changes before and after its return to the motherland. Macao has experienced rapid economic development after its return to the motherland. So the seniors in Macao live better lives. We hope Macao will continue to thrive."
【同期】
Source of voice:
MA TANG, Calligraphy teacher at the elderly service center of UGAMM"When the country is strong, Macao will undoubtedly be strong. When the country prospers, Macao prospers. This is what we always believe."
【字幕】
University of Macao
【字幕】
Dec. 20, 2014
President Xi visited the University of Macao's Hengqin campus and attended a discussion on traditional culture and youth
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): HAN XINGYUN, Graduate of University of Macao
"From President Xi's sincere and knowledgeable speech, we felt his meticulous care for us young people."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): XI JINPING, Chinese President
"Chinese culture has penetrated every pore of the Chinese people and is our cultural DNA. I'm also an ardent advocate for Chinese culture."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): HAN XINGYUN, Graduate of University of Macao
"He (President Xi) said he started to read Chinese classics when he was young and has since fostered a habit of reading. He encouraged us, with his own experience, to enhance confidence in Chinese culture."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): XI JINPING, Chinese President
"I believe that through learning, young people should enhance a sense of pride in China's 5,000-year civilization, confidence in Chinese culture, and a sense of pride for our nation."
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): KATRINA CHEONG, Director of Communications Office, University of Macao
"(President Xi's speech) has enhanced the pride and confidence that both teachers and students have in their cultural heritage.
In the principle of 'one country, two systems,' I believe that a significant aspect of 'one country' is Chinese culture. Over the past decade, we have actively promoted the fine tradition of loving the country and loving Macao, along with Chinese culture. We all share a sense of mission in this endeavor."
【字幕】
Jiuquan Satellite Launch Center
【解说】
On May 21, 2023, China successfully sent two satellites of "Macao Science 1" into space.
It is the first space science satellite program jointly developed by the Chinese mainland and Macao.
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): JOSEPH HUN-WEI LEE, President of Macao University of Science and Technology
"Many people in Macao would never have imagined that Macao could participate in such an unprecedented scientific mission on a national or even global level."
【解说】
The project is also the first scientific exploration satellite placed in a near-equatorial orbit to monitor the geomagnetic field and the space environment of the near-equator in the South Atlantic Anomaly Region.
They have the highest accuracy of geomagnetic field detection in China and will significantly improve the country's space magnetic survey.
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): YIN LIANG, Assistant researcher of "Macao Science 1" space science satellite program
"We wanted to share the joy we felt then with President Xi, so we wrote him a letter. To our surprise, we received a reply letter from President Xi two days later."
【解说】
In his reply letter, President Xi expressed the hope that faculty and students of the Macao University of Science and Technology who put efforts into the successful launch of the "Macao Science 1" space exploration satellites would continue to carry forward the fine tradition of loving both the motherland and Macao, integrate their own development into the overall development of the country, actively take part in the development of the Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area, and help with Macao's efforts to appropriately diversify its economy so as to make new contributions to the successful practice of "one country, two systems" in Macao.
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): ZHANG KEKE, Associate Vice-President of Macao University of Science and Technology, Chief scientist of "Macao Science 1"
"This program reflected the successful implementation of the 'one country, two systems' principle, during which scientists from Macao and the mainland established an effective cooperation mechanism.
In his reply letter, President Xi expressed great hope for scientific professionals in Macao. We must seize this opportunity to further develop space science in Macao."
【解说】
Under President Xi's care, Macao has attained remarkable success.
Since its return to the motherland 25 years ago, Macao has achieved leapfrog development and continuously integrated into national development.
It's a period when Macao people share the strongest sense of dignity and pride of the great motherland.
【字幕】
From 1999 to 2023, Macao's GDP per capita increased from 15,000 USD to 69,000 USD
The unemployment rate dropped from 6.3 percent in 1999 to 2.7 percent in 2023
Since 2007, children in Macao have been able to enjoy 15 years of free education from kindergarten to high school
The average life expectancy of Macao residents reached 83.1 years 　　
【声音来源】
Source of voice:
Dec. 19, 2019
Chinese President Xi Jinping's remarks during his meeting with representatives of all walks of life in Macao
"Macao can be described with the following group of phrases, 'small yet rich,' 'small yet robust,' 'small yet sound' and 'small yet beautiful.' It has put on a spectacular show on a small stage."
【字幕】
Dec. 19, 2019
President Xi Jinping attended a grand gala in celebration of the 20th anniversary of Macao's return to the motherland in the Macao East Asian Games Dome
【同期】
SOUNDBITE (Chinese): LONG CHI LAM, Student of Pui Ching Middle School of Macao
"At that moment, I was standing next to Grandpa Xi, and his voice was very loud and clear. I felt like I was with my motherland."　
【声音来源】
Source of voice:
Dec. 19, 2019
President Xi Jinping's speech at a welcome banquet held by the Macao SAR government
"I firmly believe that the practice of 'one country, two systems' with Macao characteristics would surely achieve greater success, with Macao compatriots making greater contributions to the realization of the Chinese Dream of national rejuvenation."
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Since its return to the motherland 25

years ago, Macao has achieved
leapfrog development and
continuously integrated into national
development. Chinese President Xi
Jinping has cared deeply about
Macao's development, prosperity, and
stability, leaving behind many

memorable stories in this city.




